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Zdrobit de veste, Günther scria: „L-am pierdut pe dragul, iu-
bitul meu băiat, de care am fost mereu atât de mândru, pentru 
care am clădit totul”34. Magda, care veghease zile întregi la că-
pătâiul lui Hellmut, a fost profund zguduită de moartea fiului 
vitreg. Era cu numai şase ani mai tânăr decât ea şi avuseseră o 
relaţie foarte apropiată. Atât de apropiată, încât unii o bănuiau 
a fi fost romantică35. Hellmut a fost înmormântat lângă mama 
lui, în mausoleul familiei construit de Günther în cimitirul din 
Pritzwalk. „Tot ce-i fusese dat să ducă în viaţă trebuie acum să 
treacă pe umerii fratelui său de 17 ani, Herbert”36, scria tatăl. 

Herbert, al doilea fiu din căsătoria lui Günther cu Toni, părea 
dureros de slab înzestrat ca să-i succeadă fratelui mai mare. Un 
introvertit capricios, zvelt şi timid, era opusul talentatului, chipe-
şului şi empaticului Hellmut. Mai mult, se născuse cu un defect 
de vedere atât de grav, încât a trebuit şcolit la domiciliu de la 10 
ani37. Cum abia era în stare să citească, a fost obligat să memoreze 
lecţiile, asimilând informaţia din explicaţiile orale date de profe-
sorii particulari.  

Doctorul lui Herbert anticipa că acesta nu-şi va găsi un vii-
tor profesional decât în agricultură, muncind cu mâinile. Drept 
urmare, tatăl i-a cumpărat marea moşie Severin38, în landul nor-
dic Mecklenburg. În centrul ei se găsea un conac din cărămidă 
în stil neorenascentist, datând din anii '80 ai secolului al XIX-
lea, înconjurat de aproximativ 1 000 de hectare de teren va-
riat, de la câmpuri arabile la păşuni şi păduri, toate aflate pe o 
culme domoală. Günther şi-a desemnat fostul cumnat, pe Walter 
Granzow, să aibă grijă de moşie, iar la Severin s-a dezvoltat rapid 
o profitabilă afacere agricolă. Nu peste multă vreme, ea va servi 
şi unui scop mult mai întunecat. 

Moartea lui Hellmut a grăbit destrămarea căsniciei lui 
Günther cu Magda. Nu fuseseră din capul locului o pereche po-
trivită, şi orice simţăminte de iubire va mai fi nutrit Magda pen-
tru soţul ei s-au evaporat după moartea fiului vitreg. Pe patul 
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de la spitalul parizian din rue de Clichy, tânărul îşi implorase 
tatăl şi mama vitregă „să fie totdeauna buni unul cu celălalt”39. 
Cuvintele acestea au străpuns inima tatălui „ca un cuţit”, după 
cum a scris Günther. „Am simţit că, dacă Hellmut ar muri, s-ar 
destrăma şi căsnicia noastră. El era sprijinul puternic care, poate 
inconştient, ne condusese mereu unul spre celălalt”.

Günther avea dreptate, iar problema o crease singur. De şase 
ani o neglija pe Magda emoţional, social şi financiar. Se arătase 
zgârcit cu ea, fixându-i la început o alocaţie care reprezenta o tre-
ime din salariul cameristelor40. Trebuia să ţină socoteala tuturor 
cheltuielilor gospodăriei. De fiecare dată când îi arăta soţului ca-
tastiful, acesta îl răsfoia în tăcere, filă cu filă, scriind la sfârşit cu 
cerneală roşie: „Citit şi aprobat, Günther Quandt”41. Viaţa ei se 
reducea la îngrijirea copiiilor şi la conducerea celor cinci mem-
bri ai personalului casei dintr-o suburbie berlineză. Magda se 
născuse însă pentru aventură, nu pentru o existenţă domestică. 
Era educată, vorbea multe limbi străine şi iubea artele frumoase. 
Voia mai mult de la viaţă, de preferinţă lumina reflectoarelor, şi 
aşteptase în van ca mariajul cu un industriaş bogat să-i aducă un 
loc de frunte în societatea berlineză a tumultuoşilor ani ’20.

În toamna anului 1927, la câteva luni de la moartea lui 
Hellmut, cuplul a plecat într-o călătorie în Statele Unite. Günther 
spera ca excursia să-i revitalizeze căsnicia. A mers chiar până 
la a transporta peste ocean un automobil de lux – Maybach-ul 
lui roşu –, special pentru această ocazie. În ciuda eforturilor lui, 
drumul nu le-a reaprins dragostea. Ceva însă tot s-a aprins. La 
Manhattan, Partidul Nazist le-a făcut celor doi primele avan-
suri42. Kurt Lüdecke, bogat playboy rătăcitor şi membru tim-
puriu al NSDAP, locuia în acea vreme la New York şi spera să 
vândă cauza nazistă americanilor avuţi. Înregistrase de curând o 
înfrângere, nereuşind să obţină bani de la Henry Ford, magna-
tul industriei auto din Detroit şi totodată virulent antisemit. S-a 
gândit, aşadar, că poate va avea mai mult noroc cu un german 
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bogat ca Günther, care se întâmpla să fie şi fratele mai mare al 
unuia dintre prietenii săi.

Cuplul l-a întâlnit pe Lüdecke la Hotel Plaza, unde se cazaseră 
pe durata şederii la New York. În cartea lui de memorii, I Knew 
Hitler1, Lüdecke scrie: „Am dejunat cu el şi cu tânăra şi ferme-
cătoarea lui soţie. Era acum unul dintre cei mai bogaţi oameni 
ai Germaniei, având mentalitatea tipică maşinăriilor de afaceri 
cu reglaj internaţional, cărora nu prea le mai rămâne imagina-
ţie pentru alte lucruri. Fireşte că a devenit pe loc pentru mine 
un obiect de speculaţie – voiam să-l atrag, pe el şi banii lui, spre 
cauza noastră. Dar se arăta sceptic”43. 

Günther nu a muşcat momeala, aşa că Lüdecke s-a reorien-
tat. Magda părea „mult mai deschisă la sugestii”, scrie el. „Ochii îi 
scăpărau când i-am povestit despre Hitler şi despre faptele eroice 
ale naziştilor. Când mi-am luat la revedere de la ei, pe vasul care 
i-a dus pe amândoi acasă, în Germania, Frau Quandt îmi deve-
nise aliată. Mi-a făgăduit că va citi cărţile naziste pe care i le dă-
dusem şi că-şi va prelucra soţul, şi m-a invitat călduros să le fac 
o vizită la Berlin. Am devenit buni prieteni în cursul vizitei mele 
din vara lui 1930 şi am făcut din ea o nazistă ferventă”.

Au devenit mai mult decât buni prieteni. Pentru Magda, nu 
era prima aventură și nu avea să fie nici ultima. La începutul lui 
1928, după ce s-au întors la Berlin din călătoria în Statele Unite, 
Günther i-a dat soţiei mai multă libertate şi mai mulţi bani44. 
Magnatul, intens preocupat de achiziţionarea DWM-ului, i-a 
crescut alocaţia şi a încetat să-i mai critice ţinutele vestimentare, 
planurile zilnice şi cheltuielile. Magdei i s-a îngăduit, în sfârşit, să 
angajeze distinşi creatori de modă ca să-şi modernizeze garde-
roba şi să meargă la baluri din înalta societate. Dar asta tot nu i-a 
adus fericirea. Sentimentele faţă de soţ dispăruseră. I-a cerut în 
mod repetat divorţul, el însă nici nu voia să audă. 

1  „L-am cunoscut pe Hitler”, în lb. engleză (n. tr.).
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La unul dintre aceste baluri, Magda a cunoscut un tânăr stu-
dent dintr-o familie bogată, iar cei doi au început o relaţie. Ea nu 
avea nicio remuşcare să meargă în excursii cu noul amant. Când 
Günther a intrat la bănuieli, nu desele absenţe ale soţiei au fost 
motivul, ci starea ei de spirit. Din îmbufnată, Magda devenise 
radioasă. A pus pe urmele ei un detectiv particular, iar în scurtă 
vreme s-a confirmat cu documente că ea şi amantul ei stăteau la 
un hotel din acelaşi orăşel de pe malurile Rinului, unde se căsă-
torise cu Günther. Când acesta i-a cerut explicaţii, ea a recunos-
cut tot.

Urmările au fost grave: Magda trebuia să părăsească imediat 
casa. Günther a iniţiat procedurile de divorţ şi, peste noapte, tâ-
năra s-a trezit că urma să rămână fără niciun ban. Cum îşi re-
cunoscuse infidelitatea, risca să piardă la tribunal tot ce avea: 
căsnicia, fiul, pe Harald, şi orice posibilitate de pensie alimen-
tară. Dar nu era nici ea chiar neajutorată, ci avea o armă mur-
dară contra soţului. Cu ani înainte, descoperise pe masa lui de 
lucru un pachet cu scrisori de dragoste de la alte femei. Acum, 
era pregătită să le folosească pentru a-l readuce pe Günther la 
masa tratativelor. 

Planul Magdei a funcţionat. La 6 iulie 1929, tribunalul regional 
Berlin dizolva căsătoria cu Günther45. Avocaţii ei, Katz, Goldberg 
şi Asociaţii, i-au obţinut o înţelegere avantajoasă. Ea urma să-şi 
asume răspunderea pentru divorţ şi cheltuielile de judecată, de-
oarece „îşi neglijase îndatoririle maritale” refuzând să se culce cu 
soţul ei timp de peste un an. Iar odinioară cumpătatul Günther 
trebuia să se arate generos cu fosta nevastă. Magda urma să pri-
mească lunar o pensie alimentară în valoare de aproape 4 000 
de mărci, 20 000 în caz de boală, plus 50 000 pentru achiziţio-
narea unei noi locuinţe. A obţinut totodată custodia lui Harald, 
până când băiatul împlinea 14 ani. Atunci, Harald urma să se în-
toarcă la tatăl lui, ca să fie pregătit de acesta în vederea preluă-
rii, într-o bună zi, a unei jumătăţi din imperiul Quandt. Totul, cu 
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o condiţie: dacă Magda se recăsătorea, Harald se întorcea ime-
diat la tatăl lui. Günther nu voia ca fiul lui să fie influenţat de o 
altă figură paternă. Pe lângă această clauză, Günther i-a acordat 
Magdei uzufructul necondiţionat al moşiei Severin. Prevederile 
aceastea vor avea consecinţe importante pentru foştii soţi şi pen-
tru fiul lor. 

În vreme ce Günther dedică zeci de pagini din volumul lui de 
memorii vieţii alături de Magda, divorţului îi alocă un singur pa-
ragraf lapidar, considerându-l amiabil: „În vara lui 1929, m-am 
separat de Magda. […] Am rămas apoi în relaţii de prietenie”46. 
La început, îşi asumă răspunderea pentru căsnicia lor eşuată, 
dând vina pe volumul mare de muncă, pentru ca apoi să se exo-
nereze: „Cu atâta stres, nu m-am ocupat de Magda aşa cum avea 
ea nevoie şi merita. M-am învinuit adeseori crunt pentru asta. 
Dar cât de des ne învinuim noi oamenii, fără ca, în realitate, să 
fim vinovaţi”47. Păstrează totuşi o slăbiciune pentru fosta soţie: 
„Chiar când drumurile ni s-au despărţit, m-am gândit mereu la 
ea cu admiraţie”48.  

După semnarea actelor de divorţ, Günther i-a trimis Magdei 
un buchet de flori şi a scos-o la cină la restaurantul „Horcher”, 
unul dintre cele mai selecte din Berlin şi preferatul lui Göring. 
Ocazionalele reuniuni de familie care au urmat divorţului, au de-
curs iniţial „în deplină armonie”49, declara mai târziu Herbert. 
Magda era o femeie liberă şi cu stare. A închiriat un apartament 
cu şapte camere în Reichskanzlerplatz nr. 2, la o aruncătură 
de băţ de locuinţa din oraş a fostului soţ. Putea să fie în sfârşit 
gazda pe care Günther n-o lăsase niciodată să fie. Trebuia să-i 
poarte de grijă băieţelului ei, dar fiindcă îşi permitea să angajeze 
o cameristă şi o bucătăreasă, avea mai mult timp liber și nu ştia 
cu ce să-l ocupe. Cu toate că se mai vedea cu tânărul student, 
era în căutarea unui bărbat matur. Avea şi alţi curtezani, între 
care un bogat nepot de frate al preşedintelui american, Herbert 
Hoover, dar când acesta i-a cerut mâna, Magda a refuzat. Nu 
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avea astâmpăr, era în căutarea unei noi direcţii în viaţă. Şi a găsit-
o curând, în Partidul Nazist şi în persoana celui mai vocal susţi-
nător al lui, afară de Hitler: dr. Joseph Paul Goebbels.  

6

Playboyul nazist Kurt Lüdecke a introdus-o pe tânăra Magda 
Quandt, pe atunci în vârstă de 28 de ani, în cercurile mai rafi-
nate al mişcării naţional-socialiste, în vara anului 1930. Despre 
ea, Lüdecke afirma: „Fără ocupaţie, dar cu un venit bun, a deve-
nit o simpatizantă activă a nazismului”50. Şi-a făcut intrarea prin 
intermediul Cercului Nordic, un club berlinez de dezbateri pe 
teme rasiale, din care făceau parte şi mulţi aristocraţi, la fel de 
bogaţi şi de plictisiţi ca tânăra divorţată. Grupul susţinea „nor-
dizarea” poporului german, întrucât considera că „rasa nordică” 
era superioară tuturor celorlalte. Într-o seară, „după consuma-
rea unor cantităţi apreciabile de alcool”, Magda s-a plâns clicii 
în stare de ebrietate că „viaţa ei o scârbeşte şi crede că va muri 
de plictiseală”51. Prinţul Auwi1, unul dintre fiii abdicatului kaizer 
Wilhelm al II-lea, care stătea la masa ei, s-a aplecat spre ea cu un 
zâmbet conspirativ şi i-a spus:

— Te plictiseşti, draga mea? Dă-mi voie să-ţi fac o sugestie: 
vino alături de noi! Vino să lucrezi pentru Partid.

Magda i-a urmat fără întârziere sfatul. Într-o seară înăbuşi-
tor de caldă de la sfârşitul lui august 1930, a participat la un mi-
ting electoral al Partidului Nazist organizat la Sportpalast, cea 
mai spaţioasă sală de întruniri din Berlin. Avea să fie prima ei în-
tâlnire cu principalul vorbitor al serii, Joseph Goebbels52, căruia i 

1  Prinţul August Wilhelm (1887–1949), poreclit „Auwi”, a fost 
al patrulea fiu al kaizerului Wilhelm al II-lea şi totodată un înfocat 
susţinător al nazismului şi al lui Adolf Hitler. (n. tr.). 
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se spunea Herr Doktor, întrucât deţinea un doctorat în literatură 
la Universitatea Heidelberg. Era deja un scriitor, dramaturg şi zi-
arist eşuat când, în 1924, a intrat în noua mişcare nazistă. Orator 
înzestrat şi bombastic, devotat orbeşte lui Hitler, a urcat rapid 
în ierarhia partidului. În 1926, Hitler şi-a promovat credincio-
sul prieten în funcţia de gauleiter al Berlinului. Acum, la 32 de 
ani, a ajuns chiar şi mai sus. Era membru al Reichstagului, şeful 
propagandei naziste şi arhitectul campaniei electorale a partidu-
lui. Votarea era programată să aibă loc peste două săptămâni, iar 
Goebbels îşi făcea doar încălzirea.

Dr. Joseph Goebbels avea un nas lung, obraji palizi, o frunte 
înaltă şi păr brunet pieptănat pe spate. Zâmbea rar. Capul mare 
era în ciudat contrast cu înălţimea personajului (doar 1,65 metri) 
şi cu uscăciunea trupului. Şchiopăta din pricina unui defect la 
un picior şi purta costume și cămăşi prea mari. De ce l-ar fi re-
marcat o femeie atrăgătoare, bogată şi divorţată, care frecventa 
un club de dezbateri unde se propovăduia superioritatea rasei 
nordice? Şi totuşi, în seara aceea de vară, când Goebbels a în-
ceput să vorbească miilor de participanţi, Magda a fost vrăjită. 
Avea o voce adâncă, răsunătoare, ştia să batjocorească şi să ţipe, 
iar tonul lui trecea de la tristeţe la scarcasm. A proferat insulte 
deşănţate la adresa duşmanilor lui: evreii, comuniştii şi chiar ca-
pitaliştii. Mama Magdei descria mai târziu această primă expe-
rienţă a fiicei ei, ca fiind aproape erotică: „Magda se aprinsese. 
Simţea că bărbatul acela îi vorbea femeii din ea, nu susţinătoa-
rei «partidului», despre care nu ştia mai nimic. Trebuia să-l cu-
noască mai bine pe omul acela, care de la o clipă la alta te făcea să 
clocoteşti sau să îngheţi”53.  

Peste câteva zile, la 1 septembrie 1930, Magda Quandt se în-
scria în Partidul Nazist54. A cumpărat Mein Kampf, manifestul 
autobiografic al lui Hitler, şi l-a citit din scoarţă-n scoarţă. A 
studiat operele lui Alfred Rosenberg, teoretician nazist şi toto-
dată un rival al lui Goebbels. După tentativa eşuată de a conduce 
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comitetul NSDAP al femeilor din clasa muncitoare în cochetul 
ei cartier, s-a apucat să-şi caute altă ocupaţie. Trebuia să ajungă 
în preajma lui Goebbels. Într-o zi cenuşie de la sfârşit de octom-
brie, a hotărât să joace totul pe o singură carte. S-a dus în centrul 
oraşului, s-a prezentat neanunţată la sediul regional de partid, o 
clădire ce aducea a fortăreaţă, şi şi-a oferit serviciile. Când a pre-
cizat că e vorbitoare de limbi străine, i s-a făcut o primire cordi-
ală. Peste trei zile, devenea secretara adjunctului lui Goebbels. 

După câteva zile la biroul, tocmai cobora treptele când a văzut 
urcând grăbit un bărbat scund, îmbrăcat în trenci. Era Goebbels. 
Când s-au intersectat, au schimbat în treacăt o privire. Magda, 
calmă ca de obicei, a trecut mai departe fără să privească înapoi. 
Goebbels s-a răsucit imediat spre aghiotantul lui şi l-a întrebat:

— Cine era femeia aceea minunată?55   
A doua zi, Magda a fost convocată în biroul lui. Goebbels i-a 

spus că e în căutarea unei persoane de încredere care să-i ţină o 
arhivă particulară şi a întrebat-o dacă ar putea să se ocupe ea. 
Arhiva urma să cuprindă articole decupate din ziarele germane 
şi străine, despre Partidul Nazist, despre Hitler şi, mai cu seamă, 
despre el personal. Ştia că informaţia înseamnă putere. Alegea 
cu grijă ştirile pentru înşelătoarele lui campanii de propagandă. 
Colectarea ştirilor îi oferea un avantaj şi în negocierea sângeroa-
selor intrigi de culise din cadrul NSDAP. Era veşnic în căuta-
rea unui atu în plus. Nu era un celebru erou de război, ca fostul 
aviator Hermann Göring, nici şef al SS, ca Heinrich Himmler. 
Nu se putea baza decât pe inteligenţa lui şi pe devotamentul faţă 
de Hitler.  

Magda a acceptat postul. Prima ei apariţie în jurnalul lui 
Goebbels poartă data de 7 noiembrie 1930: „O femeie frumoasă 
pe nume Quandt îmi face o nouă arhivă privată”56. Când a intrat 
sub vraja nazismului şi a lui Goebbels, relaţia ei cu Günther s-a 
schimbat. Foştii soţi încă păstrau legături strânse. Harald locuia 
cu ea, aşa că Günther şi Herbert îi vizitau adesea în apartamentul 
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lor din Reichskanzlerplatz. Şi sărbătorile se făceau tot în familie. 
De Crăciun, Magda a fost alături de Günther la Florenţa, după 
ce acesta s-a accidentat la şold. Au plecat împreună la St. Moritz, 
pentru ca el să se refacă în aerul de munte. 

Cu Magda se precuse însă ceva. Conversaţiile lor erau acum 
numai despre politică. După ce a participat la primul ei miting, a 
încercat să-l convertească la cauza nazistă. „Era, chipurile, abso-
lut necesar să intru în această mişcare, aceasta fiind singura sal-
vare în faţa comunismului, cu care Germania ar trebui altfel să 
se confrunte, dată fiind situaţia economică dificilă”57. Cu prilejul 
vizitelor ulterioare, a observat „că Magda era o propagandistă tot 
mai zeloasă în slujba noii cauze şi că era implicată trup şi suflet”. 
La început, a bănuit-o doar că făcuse „o pasiune nebună” pen-
tru talentul oratoric al lui Goebbels, dar constatând că i se repetă 
acelaşi mesaj, şi-a rărit vizitele. 

În timpul respectivei vacanţe de Crăciun, Magda a mers şi 
mai departe, încercând să-l recruteze nu doar pe tată, ci şi pe fiu 
pentru noua ei cauză. Iată ce declara Günther mai târziu, dinain-
tea tribunalului: „A devenit cea mai ferventă susţinătoare a ide-
ilor naţional-socialiste şi a încercat să ne convertească la ele pe 
mine şi pe fiul meu. Că ar trebui măcar să contribuim cu bani 
la această cauză. Argumentele sunau atât de extravagant, încât 
nu era uşor să le combaţi. Când am constatat, în conversaţiile 
noastre ulterioare, că nu se vorbea decât despre partid şi nu des-
pre […] lucruri frumoase, ca până atunci, fiul meu Herbert şi cu 
mine ne-am întrerupt vizitele”58. Din spusele lui, după vacanţa la 
St. Moritz a încetat cu totul să o mai vadă. 

Herbert a confirmat sub jurământ amintirile tatălui său. În 
ciuda „admiraţiei şi recunoştinţei” pe care le nutrea faţă de fosta 
mamă vitregă, îl şocase atât de tare „evoluţia aceasta a opinii-
lor şi fanatismul”, încât a considerat că nu are niciun rost să păs-
treze legătura cu ea, „deoarece ajunsese prea încăpăţânată ca să 
fie contrazisă”59. Mint însă şi unul, şi celălalt. Vizitele lor nu s-au 
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oprit, iar Quandt-tatăl şi Quandt-fiul au fost mult mai interesaţi 
de gândirea fascistă decât au recunoscut vreodată.

7 

Deşi perioada Republicii de la Weimar a fost una profitabilă 
pentru el, Günther Quandt nu iubea deloc noua şi mai liberala 
Germanie. Prea multe frământări politice, prea multă insta-
bilitate economică. Îi era dor de zilele mai strictului Imperiu 
German, la a cărui cădere fusese martor. La 5 octombrie 1918, 
cu 10 zile înainte de moartea lui Toni, participase la o sesiune 
a Reichstagului în care ultimul cancelar al Germaniei imperiale 
se plecase dinainte cererilor de pace ale preşedintelui american 
Woodrow Wilson, făcând apel la o încetare imediată a focu-
lui şi la încheierea ostilităţilor. A fost prima şi ultima dată când 
Günther a fost în Reichstag. Iată ce scria el mai târziu: „Un tablou 
al nenorocirii, asta este tot ce-mi amintesc. Patria noastră era în 
pragul haosului”60. În decursul anilor, Günther a devenit intere-
sat de mijloacele mai autoritare de conducere. În vreme ce fosta 
soţie a intrat în Cercul Nordic, el a devenit membru al Societăţii 
pentru Studiul Fascismului, din Berlin61. Grupul de studiu şi dez-
batere, în care se intra numai pe bază de invitaţie, avea în jur de 
200 de membri și era folosit ca obiect de studiu fascismul practi-
cat de dictatorul italian Benito Mussolini. Înfiinţat în 1931, gru-
pul ţintea să unifice ideologic facţiunile de extremă dreapta ale 
Germaniei şi examina modul în care sistemul fascist ar putea 
funcţiona ca alternativă la democratica Republică de la Weimar. 

Liderul şi forţa motrice a grupului era Waldemar Pabst, un 
înflăcărat antibolşevic care, în 1919, ordonase executarea figuri-
lor centrale ale comunismului german, Rosa Luxemburg şi Karl 
Liebknecht. Din amestecul de elite care alcătuia clubul făceau 
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parte diverși teoreticieni conservatori din mediul academic, care 
studiau fascismul italian, aristocraţi latifundiari, trioul de viitori 
miniştri nazişti ai economiei (Hjalmar Schacht, Walther Funk 
şi Hermann Göring), cei doi Pauli, partenerii de afaceri ai lui 
Günther, şi Fritz Thyssen, magnat al oţelului şi susţinător timpu-
riu al Partidului Nazist. 

La club, Günther conducea un grup de studiu care alcătuia 
planuri de reducere a şomajului în ţară62. Clubul organiza prele-
geri serale, lecturi ale unor texte despre nazism şi discuţii despre 
modalităţi alternative de guvernare. Înstăriții membri ai grupului 
erau în fapt omologii fascişti ai „socialiştilor de salon”. Interesul 
faţă de grup s-a dovedit însă efemer. Membrii lui au găsit o uni-
tate ideologică mai aproape de casă, alegând să susţină o varie-
tate locală de fascism: nazismul. 

Iniţial, majoritatea magnaţilor din lumea afacerilor i-au per-
ceput pe Hitler şi pe naziştii lui ca pe nişte ciudăţenii în uniformă, 
guralive, violente, necioplite şi brutale, provenite din zonele ne-
educate şi sărace ale ţării. În esenţă, nişte figuri bizare pe seama 
cărora să glumeşti. Percepţia aceasta s-a schimbat în urma catas-
trofalei prăbuşiri mondiale a bursei de valori, care a culminat cu 
prăbuşirea preţului acţiunilor la Bursa din New York, în 29 oc-
tombrie 1929. Preţurile în cădere liberă au condus la dispariţia 
majorităţii investitorilor şi firmelor, cele mai multe bazându-se 
pe credit. Cererea de bunuri şi servicii s-a spulberat. Marea Criză 
a avut un efect devastator asupra Germaniei. La sfârşitul lui 1930, 
bursa pierduse două treimi din valoare, producţia industrială se 
înjumătăţise şi milioane de cetăţeni erau şomeri. 

La mijlocul lui septembrie 1930, partidul lui Hitler a prins 
un val de nemulţumire cu origini economice şi politice, care i-a 
adus 6,4 milioane de voturi şi l-a propulsat pe locul al doilea în 
Reichstag. Campania electorală condusă de Goebbels, în care 
vina pentru criza financiară era aruncată în spinarea evreilor şi 
comuniştilor, a fost un răsunător succes. În iarna acelui an, Hitler 
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a început să intre serios în cercurile celor mai bogaţi afacerişti ai 
ţării. Starea proastă a economiei i-a deschis larg uşile: cu sistemul 
financiar pe buza prăpastiei, numeroşi moguli se temeau de fră-
mântări politice dinspre Stânga. Günther şi confraţii lui au pri-
mit curând un apel telefonic care-i convoca în apartamentul lui 
Hitler de la hotelul berlinez Kaiserhof. 

8

În dimineaţa zilei de duminică, 1 februarie 1931, Hitler se 
găsea la München, unde i-a făcut o vizită lui Otto Wagener, prin-
cipalul lui consilier economic63. Conducătorul Partidului Nazist 
era preocupat de chestiuni băneşti. Împreună cu Wagener, s-a apu-
cat să analizeze modalităţi de a obţine milioane de mărci pentru 
înarmarea SA-ului (Sturmabteilung), formaţiunea paramilitară a 
partidului, în cazul în care un puci al Stângii se transforma în răz-
boi civil. S-au oprit la cercurile de afaceri. Exista însă o problemă: 
niciunul dintre ei nu avea relaţii în interiorul acestora. Situaţia tre-
buia să se schimbe, şi încă repede. Wagener i-a telefonat imediat 
lui Walther Funk, la casa acestuia din Berlin. Redactorul era foarte 
dornic să le mijlocească liderilor nazişti întrevederi cu finanţiştii 
și cu industriaşii ţării, şi a sugerat ca Hitler şi anturajul lui să se 
stabilească în elegantul hotel Kaiserhof. Funk i-a spus lui Wagener 
că locul acesta, primul mare hotel al Capitalei, era singurul potrivit 
dacă Hitler ţinea să facă o primă impresie favorabilă şi voia o şansă 
reală de a obţine nişte bani de la magnaţi. Clădirea se afla vizavi 
de Cancelaria Reichului şi la doi paşi de birourile lui Günther 
Quandt şi Friedrich Flick. Redactorul se însărcina să rezerve ca-
mere corespunzătoare.

În dimineaţa zilei următoare, Hitler, Wagener şi anturajul lor 
părăseau cu maşinile capitala Bavariei şi le-a fost necesar mai mult 
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de o zi ca să ajungă în capitala ţării. Wagener l-a pregătit pe Hitler, 
îndemnându-l să discute mai întâi chestiuni economice cu boga-
ţii interlocutori, să deschidă treptat şi discret o conversaţie cu ei, 
şi abia apoi să le ceară bani de arme pentru SA. În cele din urmă, 
au ajuns la hotel marţi, 3 februarie, la ora 14. Funk, care-i aştepta 
în hol, i-a condus într-un spaţios apartament pe colţ, aflat la eta-
jul al treilea. Hitler avea un dormitor personal, cu baie. Ceilalți 
erau cazaţi laolaltă. Liderul nazist urma să-şi primească oaspe-
ţii în salonul somptuos decorat, cu vedere la parcul Cancelariei 
Reichului. Funk se mişcase repede. Peste două ore trebuia să so-
sească prima viitoare cunoştinţă din acea săptămână, baronul 
August von Finck. 

La 32 de ani, aristocratul finanţist originar din München era 
cel mai bogat om al Bavariei. Tatăl îi lăsase moştenire un imperiu 
economic, inclusiv controlul asupra Merck Finck, una dintre prin-
cipalele bănci particulare ale ţării, şi cele mai importante participa-
ţii la Allianz şi München Re, doi giganţi mondiali ai asigurărilor. 

August von Finck era un bărbat înalt, cu statură regală, cu mină 
calmă şi păr castaniu des, impecabil pieptănat pe spate. Era aristo-
crat din leagăn. Tatăl lui, Wilhelm, era cofondatorul ambelor com-
panii de asigurări, iar asigurările nici măcar nu erau principala 
lui preocupare. Wilhelm von Finck era finanţist şi-şi constituise 
propria bancă, Merck Finck64. Spiritul lui antreprenorial nu cunoş-
tea margini. A înfiinţat fabrici de bere, a contribuit la extinderea 
reţelei de căi ferate, a înfiinţat o companie împreună cu inventa-
torul motorului diesel şi a contribuit la construirea primei cen-
trale hidroelectrice din Germania imperială. Strădaniile i-au fost 
răsplătite cu un titlu nobiliar. În 1911, Wilhelm Finck a devenit 
baronul Wilhelm von Finck. A cumpărat mii de hectare de teren, 
ajungând unul din cei mai importanţi latifundiari ai Bavariei. Una 
peste alta, s-a bucurat de un colosal succes, mai ales pentru un pios 
protestant într-o regiune profund catolică a Bavariei. 
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Dezastrul a lovit însă familia în 1916, când moştenitorul, fra-
tele mai mare al lui August, i-a fost ucis pe front. Wilhelm plănuia 
să-i lase lui banca, participaţiile şi locurile în diversele consilii, 
iar pământurile şi afacerile agricole urmau să-i revină fratelui 
mai tânăr. La 18 ani, August a fost încorporat în exact aceeaşi 
zi în care fratele mai mare era ucis în luptă. A servit doi ani în 
Balcani, într‑un grup de rechiziţionări, căutând hrană şi alte pro-
vizii. A fost rănit, dar nu grav, la genunchiul drept. 

După moartea fiului mai mare, Wilhelm a hotărât ca banca să 
fie lichidată după ce va muri şi el. Pe patul de moarte însă, el s-a 
răzgândit. În 1924, Wilhelm von Finck şi-a schimbat testamen-
tul, numindu-l pe August succesor al său în poziţia de principal 
asociat al Băncii Merck Finck şi proprietar al tuturor celorlalte 
afaceri, de la asigurări la fabricile de bere. August a moştenit tot-
odată şi enorm de multe pământuri. 

Astfel, la 25 de ani, August von Finck făcea parte din vreo 
20 de consilii, inclusiv două dintre cele mai însemnate companii 
din sfera finanţelor internaţionale: era preşedinte al consiliilor de 
supraveghere de la Allianz şi de la München Re. În fond, nu trăia 
într-o meritocraţie. August moştenise şi protestantismul evlavios, 
şi celebra cumpătare a părintelui său. Tânărul moştenitor a de-
venit cunoscut în cercul lui drept cel mai bogat şi cel mai zgârcit 
om din Bavaria, cumpătarea aceasta creându-i imaginea unui om 
crud şi detaşat. Conservator până în măduva oaselor, el s-a retras 
în saloanele aristocrate reacţionare din München în ultimii ani ai 
Republicii de la Weimar. Simultan, o Magdă plictisită şi apatică 
făcea acelaşi lucru la Berlin. Acum însă venise vremea să iasă din 
izolarea cercurilor de extremă dreapta. Şi el se simţea mai ambiţios 
ca niciodată şi gata să se apuce de ceva nou şi radical. 

În după-amiaza aceea geroasă şi înnorată de început de 
februarie, August von Finck, însoţit de Kurt Schmitt, oportunistul 
director general de la Allianz, urma să-l întâlnească pe Hitler pen-
tru prima dată. Sediul central al firmei de asigurări era chiar peste 
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drum de hotel. La ora 16, cei doi au ajuns la apartament şi Walther 
Funck i-a condus în salonul unde-i aştepta Hitler. În următoarea 
jumătate de oră, acesta i-a zugrăvit duoului finanţist tabloul unui 
coşmar capitalist și „a invocat spectrul maselor şomere ridicându-
se într-o revoltă stângistă”65. Oaspeţii au fost de acord cu vederile 
gazdei. Von Finck şi Schmitt erau amândoi nemulţumiţi de situaţia 
politică şi de neputinţa de a crea locuri de muncă pentru milioane 
de oameni. Erau „pe deplin convinşi […] că, în cele din urmă, vor 
izbucni revolte şi că se va produce o mare schimbare de direcţie 
spre stânga”66. La final, Funck i-a condus pe cei doi până la ieşire, 
dar s-a întors repede în apartament, aducând veşti bune: von Finck 
şi Schmitt promiseseră să le pună la dispoziţie, prin Allianz, cinci 
milioane de mărci pentru înarmarea SA, ca asigurare împotriva 
unui puci care ar risca să se transforme în război civil. 

Hitler a rămas mut de uimire. După plecarea redactorului, se 
minuna de faţă cu Otto Wagener de „puterea pe care o exercită 
marile afaceri”67. Forţa financiară a capitalismului i se revela parcă 
pentru întâia oară liderului nazist. Consilierul l-a prevenit însă: 
„Ei vor să câştige bani, nimic altceva, doar bani murdari, şi nici 
măcar nu-şi dau seama că vânează o fantomă satanică”.

Lui Hitler nu-i păsa. Avea să primească multe alte milioane. 
Funk îl poftise pe Günther Quandt să facă o vizită la Kaiserhof, 
în dimineaţa următoare. 

9

A doua zi, miercuri, 4 februarie 1931, foştii soţi Günther şi 
Magda Quandt s-au întâlnit fiecare cu Hitler pentru prima dată 
şi în acelaşi loc, dar fără să ştie unul de celălalt. Günther şi cei doi 
directori de la Wintershall au stat de vorbă în dimineaţa aceea 
cu Hitler, în apartamentul acestuia de la Hotel Kaiserhof. La 
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plecarea celor trei, suma promisă pentru înarmarea SA se ridi-
case la 13 milioane de mărci imperiale. (Strângerea de fonduri a 
luat sfârşit în după-amiaza zilei următoare, cu un total de 25 de 
milioane, după ce Funck mai invitase patru afacerişti în aparta-
ment68. Până la urmă, niciunul n-a fost silit să-şi ţină promisiunea, 
deoarece n-a avut loc niciun puci.) Hitler nu i-a făcut cine ştie ce 
impresie lui Günther. Iată ce scria el mai târziu despre liderul 
nazist, cu opt ani mai tânăr decât el: „Nu pot spune că Hitler 
mi-a făcut o impresie semnificativă sau neînsemnată, nu mi-a 
trezit nici simpatie, nici repulsie. M-a frapat ca o întruchipare 
a mediocrităţii”69.

Günther Quandt a părăsit hotelul Kaiserhof înainte de amiază. 
La ora 16, una dintre gărzile de corp a intrat în apartament şi 
l-a anunţat pe Hitler că la uşă aşteaptă un băiat care doreşte 
să-i vorbească. Hitler i-a spus omului să-i dea voie să intre. În 
apartamentul liderului nazist a pătruns cu paşi mari un băiat 
de nouă ani, zvelt, frumos şi sigur pe el. Era îmbrăcat într-o 
uniformă albastră, cu un pumnal într-o parte, iar părul blond 
îi era acoperit cu o bonetă militară. Băiatul era Harald Quandt, 
fiul lui Günther. Magda îl trimise din holul hotelului, neanunţat. 
După ce le-a dat bărbaţilor salutul nazist, i-a anunţat că:

— Cel mai tânăr membru al Tineretului Hitlerist din 
Germania se prezintă la raport în fața Führerului său!70  

Amuzat, führerul s-a interesat de numele şi vârsta băiatului, 
punându-i apoi şi o altă întrebare:

— Cine ţi-a făcut uniforma asta frumoasă?
— Mama, i-a răspuns Harald. 
— Şi cum te simţi în ea?
— De două ori mai puternic!
Hitler l-a invitat cât de curând în vizită şi i-a transmis com-

plimente mamei, femeia aceea misterioasă care îşi bea ceaiul în 
holul hotelului. La câteva minute după plecarea lui Harald, a sosit 
Goebbels. Povestea lui de dragoste cu Magda evolua, dar lent. 
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Mai întâi, el trebuia să stingă un alt flirt. Goebbels va avea curând 
competiţie pentru favorurile Magdei, chiar din partea omului pe 
care-l stima ca pe nimeni altul: Hitler însuşi. 

Goebbels rezervase pentru grupul lui Hitler o masă retrasă în 
holul hotelului. Hitler, neştiind nimic despre dragostea care în-
mugurea între Magda şi omul său de încredere, a întrebat dacă-i 
poate invita la ceai pe mamă şi fiu. Goebbels i-a făcut pe plac şi a 
părăsit apartamentul. Peste câteva minute, pe uşă intra Hermann 
Göring. Informat de Hitler că va lua curând ceaiul cu „o anume 
Frau Quandt”71, acesta a exclamat:

— A, madame Pompadour a lui Goebbels!   
O compara pe Magda cu principala amantă a regelui Franţei, 

Ludovic al XV-lea.
Mărturia directă a lui Otto Wagener cu privire la ceaiul de la 

ora 17 este parcă desprinsă dintr-un roman de dragoste ieftin: 
„Chiar de la prima vedere, Frau Quandt a făcut o impresie exce-
lentă, care doar s-a adâncit în cursul conversaţiei. […] Era bine 
îmbrăcată, dar nu exagerat, calmă în mişcări, sigură de ea, cu un 
zâmbet triumfător; sunt chiar tentat să-l numesc fermecător. Am 
observat câtă plăcere îi făcea lui Hitler veselia ei inocentă. Am 
observat totodată cum ochii ei mari erau aţintiţi într-ai lui. Şi 
de câte ori discuţia se poticnea, stânjenită, tânărul Harald servea 
mereu drept catalizator pentru restabilirea legăturii”72. Wagener 
şi-a smuls cu forţa şeful de lângă Magda, ca să-l pregătească pen-
tru o seară la operă. Consilierul nu avea totuşi „nicio îndoială că 
între Hitler şi dna Quandt începuse să se contureze o strânsă le-
gătură de prietenie şi veneraţie”. Hitler a fost distrus când a aflat 
în aceeaşi seară că Goebbels avea deja cheia de la apartamentul 
Magdei, dar proaspeţii amorezi încă nu-şi consumaseră relaţia. 

Acesta lucru s-a petrecut 10 zile mai târziu, de sărbătoa-
rea Sfântului Valentin. „Magda Quandt vine seara. Şi stă foarte 
mult. Şi se preface într-o dulceaţă blondă răvăşitoare. Cum eşti 
tu, regina mea! (1) […] Astăzi, merg aproape ca prin vis”73 scrie 
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Goebbels în jurnalul lui. De-a lungul lunii martie, el indică în 
paranteze când au făcut sex: „Magda […] se întoarce acasă târ-
ziu (2,3)”74. Peste cinci zile: „Magda cea încântătoare […] Mai 
aflăm câte ceva despre mine şi despre ea, şi vom fi o pereche 
perfectă (4,5.)”75. Peste o săptămână, la 22 martie: „Magda […] 
îmi alungă toate grijile. O iubesc foarte mult (6,7.)”76. Ultimele 
paranteze (despre sex) din jurnal concid cu noaptea primei lor 
certe şi a sexului de împăcare. Cei doi au format clar un cuplu la 
data de 26 martie: „Foarte multă muncă până seara. Apoi a venit 
Magda, a fost dragoste, o ceartă şi din nou dragoste (8,9). Este o 
copilă fabuloasă. Dar nu trebuie să mă pierd în ea. Munca este 
prea mare şi prea însemnată ca să fac asta”77.

Harald începe să apară şi el în jurnalele lui Goebbels. La 12 
martie 1931, fruntașul nazist scrie: „După-masă, Magda a venit 
cu băiatul ei, Harald. Are nouă ani şi este un flăcău încântător. 
Blond tot şi niţel obraznic. Dar asta-mi place”78. A fost imediat 
cucerit de Harald, care într-adevăr era personificarea copilului 
arian: înalt pentru vârsta lui, cu ochi albaştri mari şi păr blonziu 
lung. Era un băiat frumos, cu trăsături delicate, aproape femi-
nine. În nenumărate însemnări de jurnal, Goebbels remarcă în-
cântat cât de „dulce” este Harald. Nu peste multă vreme, a început 
să-l ducă la şcoală, scriind că va face „din el un băiat folositor”79. 

Şi Goebbels nu era singurul lui admirator. Hitler îl 
„idolatriza”80. În toamna lui 1931, cu puţin înaintea zilei lui de 
naştere, cei doi nazişti au început să-l folosească în chip de re-
cuzită în campaniile de propagandă. La mijlocul lunii octom-
brie, Hitler şi Goebbels l-au dus pe Harald la un marş SA de 
două zile, organizat la Braunschweig, un oraş din regiunea cen-
trală a ţării. Impresionat de reprezentaţia cu costume dată de 
băiat la Kaiserhof, Hitler ordonase membrilor întregii orga-
nizaţii naziste să-şi poarte mereu uniformele în public. Peste 
100 000 de oameni, între care şi zeci de mii de membri SA şi 
SS, au luat parte la miting, cel mai numeros marş paramilitar 
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din istoria Republicii de la Weimar. În jurnalul său, Goebbels îl 
descrie astfel pe Harald: „Arată aşa de drăguţ în noua lui uni-
formă SA. Cizmele galbene înalte. E de acum un bărbat adevă-
rat. Plecăm împreună cu şeful […] Procesiune cu torţe! Harald 
e în maşină cu şeful. E un bărbat adevărat. Mii ovaţionează. Un 
val de entuziasm. Şeful este în al nouălea cer. Ridică braţul lui 
Harald. Dulcele băiat a stat curajos alături de mine, întreaga zi”81.  

Între timp, Magda se comporta ca admiratoarea nebună a unei 
vedete, ţinându-se după Goebbels pretutindeni în deplasările 
lui prin Germania. Bogata femeie divorțată îl surprindea, 
aşteptându-l în camera de hotel sau făcându-şi apariţia în orice 
oraş în care se întâmpla ca el să ţină un discurs ori să participe la 
vreun eveniment oficial de partid. Magda îl răsfăţa pe Goebbels, 
care avea puţini bani, acoperindu-l cu flori şi ducându-l la 
Grădina Zoologică din Berlin82. Iar el, spre deosebire de Günther, 
îi îngăduia să facă parte din viaţa lui, fiindu-i recunoscător pen-
tru susţinere. Iată ce scria în aprilie 1931: „Ea mi-a stat alături în 
zilele grele; nu voi uita asta”83. Dar era uneori posesiv şi gelos, aşa 
cum reiese din însemnările de la sfârşitul lui iunie: „Mică ceartă 
cu Magda, care la 8 seara îl primeşte acasă pe fostul soţ. O negli-
jenţă care nu face decât să alimenteze bârfele. Şi-a retezat deja 
toate legături acolo şi îmi aparţine numai mie”84. 

Generozitatea lui Günther faţă de fosta soţie era însă un fac-
tor-cheie în consolidarea relaţiei dintre ea şi Goebbels. Prin acor-
dul de divorţ, Magda primise uzufructul fără restricţii al moşiei 
Severin. De la bun început, n-a avut nicio problemă să-şi aducă 
noul amant la proprietatea de la ţară a fostului soţ. Aflată la 
numai trei ore de mers cu maşina de la Berlin, a devenit locul 
de evadare preferat al cuplului care, în 1931, şi-a petrecut acolo 
săptămâna Rusaliilor85. Hitler a început şi el să-şi petreacă sfâr-
şitul de săptămână la moşia lui Günther, împreună cu antura-
jul lui. Severinul şi împrejurimile lui erau o redută a Partidului 
Nazist. Walter Granzow, administratorul moşiei, i-a primit pe 
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toţi cu braţele deschise. Nazist ambiţios, pusese ochii pe o func-
ţie publică. 

La Severin, în acea săptămână de Rusalii, cuplul şi-a decis vi-
itorul comun. Iată ce scria Goebbels în jurnal, în ziua de 31 mai 
1931: „Acum suntem înţeleşi în toate privinţele. Am făcut o pro-
misiune solemnă: când vom cuceri Reichul, vom deveni soţ şi 
soţie”86. Dar n-au mai aşteptat împlinirea acestui termen şi şi-au 
anunţat logodna la sfârşitul acelei veri. Magda le-a dat vestea lui 
Günther şi Hitler, în aceeaşi zi. Niciunul dintre ei nu a primit-
o bine. Goebbels scrie la 14 septembrie că: „Magda […] a avut 
o discuţie cu G. Quandt, sâmbătă. I-a spus că ne căsătorim. El 
a fost distrus. Magda s-a răzbunat pentru tot răul pe care i l-a 
făcut. Apoi, cu şeful. I-a spus acelaşi lucru. Şi el a fost distrus. 
O iubeşte. Dar îmi e loial mie. Şi Magdei. […] Hitler e posac. Se 
simte foarte singur. Nu are noroc la femei. Pentru că e prea blând 
cu ele. Femeilor nu le place asta. Ele trebuie să simtă că au un stă-
pân. […] Bietul Hitler! Aproape că mi-e ruşine de fericirea mea. 
Sper ca asta să nu ne umbrească prietenia”87. Spre uriaşa lui ne-
mulţumire, Hitler şi Magda au continuat să flirteze de câte ori se 
vedeau, adesea când el nu era în preajmă88. Dar gelosul Goebbels 
nu avea ce face în privinţa aceasta. În fond, era vorba de Hitler. 

Hitler îi proiecta Magdei un rol important. După cum îi spu-
nea lui Otto Wagener, „ea ar putea reprezenta echivalentul femi-
nin al instinctelor mele ferm masculine”89. Wagener a venit cu o 
propunere neobişnuită, cunoscută ulterior ca „aranjamentul”90. 
Hitler renunţa la căsătorie, „mireasa” lui era Germania (la mo-
mentul acela, era abia la începutul relaţiei cu Eva Braun). Drept 
urmare, Wagener propunea o relaţie triangulară care, în ceea 
ce-l privea pe Hitler, urma să fie platonică. Prin căsătoria ei cu 
Goebbels, Magda va servi drept Prima Doamnă neoficială a celui 
de-Al Treilea Reich. Hitler era deja practic un membru al familiei. 
El şi anturajul lui pretreceau multe seri în apartamentul Magdei 
din Reichskanzlerplatz, delectându-se la cină cu preparate gătite 
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special de bucătarul ei pentru vegetarianul lider nazist şi con-
versând până la primele ore ale dimineţii. Magda şi Goebbels au 
acceptat pactul acesta cu omul pe care amândoi îl venerau şi au 
decis să-şi amâne nunta pentru luna decembrie. 

Din pură coincidenţă, Günther şi Hitler s-au întâlnit pentru 
a doua oară, cu două zile înainte ca Magda să-şi anunţe logodna. 
La data de 12 septembrie, Goebbels scrie în jurnal următoarele: 
„Greaţă: dl Günther Quandt a fost la şeful. Fireşte că a pozat şi a 
încercat să facă impresie. Şeful a căzut în plasă. L-a plăcut enorm. 
Când îi spun Magdei, se albeşte de furie şi revoltă. O înţeleg. Dar 
poate că de asta are nevoie ca să se vindece definitiv”91. S-a do-
vedit însă că logodnicii nu aveau motiv să se îngrijoreze de cele 
petrecute între Günther şi Hitler. Cei doi au stat pur şi simplu de 
vorbă despre chestiuni de politică economică. 

Potrivit descrierii pe care Günther a făcut-o după război 
acestei întrevederi, fusese poftit în apartamentul de la Hotel 
Kaiserhof de către partenerii lui de afaceri, cei doi Pauli92. Hitler 
dorea să asculte propunerile lor de remediere a crizei economice 
din ţară. Günther îi propunea liderului nazist reducerea de la opt 
la şase ore a zilei de lucru, ca măsură de combatere a şomajului. 
Mai mult, sugera o tăiere cu 25% a salariilor, interzicerea credi-
telor de consum şi eliminarea ajutoarelor de şomaj. Banii astfel 
economisiţi puteau fi ulterior cheltuiţi pe infrastructura de stat, 
industria construcţiilor urmând a fi încurajată prin reduceri de 
taxe. Se ştie prea bine, i-a explicat el lui Hitler, că economia îşi re-
vine când prosperă ramura construcţiilor. 

Hitler le-a mulţumit celor trei şi le-a comunicat că voia să 
combată şomajul prin mari contracte de stat. Mai presus de orice, 
ţintea să încurajeze economia prin reînarmarea forţelor mili-
tare. Pentru trioul producătorilor de armament, era o veste ex-
trem de binevenită. Conversaţia lor, programată iniţial să dureze 
15 minute, durase de trei ori pe-atât, după cum nota Günther 
mai târziu, cu mândrie. Deşi i se păruse că Hitler îi considera 
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propunerile „impresionante” şi chiar îi ceruse lui Otto Wagener 
să-i noteze numele ca să poată sta din nou de vorbă, nu a mai 
relaţionat însă niciodată direct cu liderul nazist. Peste ani, în boxa 
acuzaţilor, îşi amintea puţin altfel această întrevedere: „Vederile 
noastre difereau atât de mult, încât nu ne-am înţeles niciodată. 
Hitler nu m-a lăsat deloc să vorbesc în cele două conversaţii pe 
care le-am avut cu el”93.

10

Günther Quandt şi Joseph Goebbels s-au întâlnit, în sfârşit, 
faţă în faţă la petrecerea dată de Magda cu prilejul împlinirii a 
30 de ani. Evenimentul a avut loc la 11 noiembrie 1931, în apar-
tamentul închiriat de ea pe Reichskanzlerplatz, unde urma să se 
mute şi Goebbels. „Am simţit instinctiv că nu ne potrivim”94, 
îşi amintea Günther mai târziu. Sentimentul era reciproc. Când 
mogulul şi-a vizitat moşia ca să-şi vadă fiul, Harald locuind la 
Severin împreună cu cei doi logodnici, Goebbels și-a vărsat în 
jurnal frustrarea generată de intruziune, numindu-l pe industriaş 
„un păduche lipsit de tact. Capitalistul tipic. Un orășean de cea 
mai joasă speţă” 95. Asta în timp ce trăia din regeasca pensie ali-
mentară a Magdei, în uriaşul ei apartament, şi se bucura de ospi-
talitatea moşiei Quandt. Toate din banii lui Günther.   

În ciuda aversiunii reciproce instantanee, Günther avea să 
mai treacă din când în când pe la fosta soţie şi viitorul ei soţ, ca să 
le ceară opinia în chestiuni politice şi să doneze bani Partidului 
Nazist, activităţi în privinţa cărora va minţi mai târziu. La 11 de-
cembrie 1931, Goebbels înregistra o astfel de vizită: „Günther 
Quandt a venit pe seară. Vrea să dea bani partidului. Magda îl 
ia la rost. E cel mai bun avocat al nostru. […] Eu vorbesc despre 
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politică. E complet vrăjit. Un om bătrân. Însă capitalistul deştept, 
energic, brutal a trecut cu totul de partea noastră. Aşa cum se 
şi cuvine – la fel şi să ne dea bani. Primesc 2 000 [de mărci]. 
Asta este pentru prizonieri şi răniţi. Pentru poporul meu, accept. 
Cu inima grea”. Adaugă totuşi că: „Discuţia n-a fost atât de rece 
pe cât m-am aşteptat”96. Atmosfera s-a îmbunătăţit considerabil 
graţie donaţiei lui Günther şi a cuvintelor lui de laudă la adresa 
cărţii lui Goebbels, Bătălia pentru Berlin, pe care tocmai o citea. 
Sau, cel puţin, asta i-a spus autorului.

Goebbels nu-i putea refuza banii. Partidul era veşnic pe jantă 
şi avea nevoie de orice bănuţ. Goebbels trăia dintr-un salariu ane-
mic, suplimentat de enorma pensie alimentară a soţiei, un izvor 
care avea curând să sece. Cum până la nuntă mai rămâneau doar 
opt zile, el şi Magda urmau să piardă această sursă de venit, con-
form clauzei din acordul de divorţ. Mai rău, urmau să-l piardă 
şi pe Harald, care trebuia să se întoarcă la tatăl lui. Magnatul nu 
dorea ca mezinul lui să fie crescut şi influenţat de un alt bărbat, 
nicidecum de maestrul nazist al propagandei.  

Nunta Magdei cu Joseph Goebbels a avut loc în ziua de 19 
decembrie 1931. Unul dintre biografii ei îşi amintea mai târziu 
despre nuntă că „de la început până la sfârşit, n-a avut egal la ca-
pitolul prost-gust”97. Magda Quandt a devenit Magda Goebbels 
tocmai pe moşia de la Severin a fostului soţ şi fără permisiu-
nea acestuia. Nunta o planificase administratorul moşiei şi tot-
odată fostul cumnat al lui Günther, Walter Granzow, care a fost 
de acord să nu dezvăluie nimic şefului său. Plănuia să schimbe 
scurt macazul carierei, virând către NSDAP. Oferise deja, în 
mai multe rânduri, moşia ca bază pentru întâlniri secrete între 
Hitler, Goebbels şi alţi lideri ai partidului. Severinul, cumpă-
rat de Günther ca garanţie a unui viitor pentru Herbert, fiul 
lui aproape orb, se transformase în cartierul general nazist din 
landul Mecklenburg. Günther bănuia asta, dar cererile repetate 
către fosta soție, de a nu transforma domeniul într-un centru 
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strategic al partidului, nu i-au fost ascultate. Nu-i rămânea mare 
lucru de făcut, de vreme ce chiar el îi acordase dreptul de a fo-
losi Severinul fără restricţii, inclusiv dreptul de a primi oaspeţi 
acolo. Aşa că micul-dejun de după nuntă s-a ţinut la masa lui 
Günther98. Şi din paharele lui s-a băut în sănătatea cuplului, la 
petrecerea organizată în conacul care îi aparţinea tot lui. 

Slujba protestantă s-a ţinut în bisericuţa din Severin. Hitler 
a fost al doilea martor al lui Goebbels. Altarul fusese împo-
dobit special pentru această ocazie, cu un steag nazist dra-
pat în jurul unei cruci. Cei 18 nuntaşi au făcut pe jos drumul 
prin pădure de la conacul lui Günther la biserică şi înapoi. 
Magda, care era în secret însărcinată, şi Goebbels au mers braţ 
la braţ prin pădurea acoperită de zăpadă. Erau îmbrăcați amân-
doi în negru din cap până-n picioare, excepţie făcând şalul 
alb din dantelă de Bruxelles, ce înconjura umerii Magdei, un 
fragment din rochia pe care o purtase la nunta cu Günther 
şi totodată un ultim licăr al precocei tinere de odinioară.

Harald, în vârstă de 10 ani, îmbrăcat într-un costum inspirat 
de uniforma SA și purtând cizme înalte, bretele, o cămaşă cafe-
nie şi o centură cu baretă pe umăr, păşea alături de tatăl vitreg. 
Imediat în spatele cuplului venea Auguste, mama miresei, braţ 
la braţ cu Hitler. O pălărie cu boruri late aproape că-i ascundea 
faţa, iar un palton cu două lavaliere îl apăra de frig. De-a lungul 
drumului, membri SA în cămăşi albe şi cu cravată stăteau printre 
copaci, drepţi ca nişte lumânări, dând salutul nazist, ca omagiu 
adus proaspeţilor însurăţei. 

Günther scria mai târziu că s-ar fi putut nimeri să viziteze 
moşia tocmai în ziua aceea de decembrie şi să dea fără voie 
buzna în toiul nunţii fostei neveste99. Pentru asta i-a învinuit pe 
Hitler, care pare-se insistase ca evenimentul să aibă loc într-o ob-
scură localitate de ţară, şi pe Granzow, care-şi pusese cariera na-
zistă mai presus de interesele angajatorului său. Granzow a fost 
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concediat, însă planurile lui au dat roade, căci a urcat fulgerător 
în ierarhia Partidului Nazist. 

În săptămânile de după nuntă, Günther a preluat custodia 
legală a lui Harald, iar între el şi proaspeţii însurăţei a izbucnit 
un conflict. Bruma de relaxare existentă în relaţiile dintre cei trei 
adulţi s-a transformat în război pe faţă. Pe Goebbels l-au apu-
cat toate furiile când Magda i-a comunicat că Günther îl ia pe 
Harald înapoi. Ea însăşi era „mânioasă ca o leoaică pentru puiul 
ei. O voi ajuta. Acestui ipocrit trebuie să i se smulgă masca de 
pe față”100, scrie Goebbels în jurnal, la 29 decembrie 1931. „Stat 
până târziu cu Magda […] plănuind răzbunarea. Bietul Günther 
Quandt! Nu mi-aş dori-o pe Magda ca duşman”. Data acestei 
însemnări nu e deloc o coincidenţă. Peste trei zile, la 1 ianua-
rie 1932, Harald se muta înapoi în casa din Berlin a tatălui său. 
Günther i-a dat însă adesea voie să-şi viziteze mama, care stătea 
după colţ, în Reichskanzlerplatz. 

În pofida războiului pentru custodie, Günther a fost prezent 
la un discurs de două ore ţinut de Goebbels în februarie, la Berlin. 
Potrivit fruntașului nazist, deși Günther era „peste măsură de 
încântat”101 de cele văzute şi auzite, relaţia dintre cei doi bărbaţi 
a rămas conflictuală. Günther a pretins mai târziu că, după în-
tâlnirile cu Hitler, s-a dus la mitingul acesta doar ca să-şi facă „o 
idee despre discursul public şi despre atmosfera din rândul oa-
menilor”, iar ulterior, „nu mi-a mai păsat de această mişcare”102.      

Goebbels a ajuns să aibă o părere foarte de proastă despre 
bărbaţii din familia Quandt, cu excepţia tânărului Harald. Când 
a făcut întâia oară cunoştinţă cu Herbert, în aprilie 1932, i s-a 
părut că viitorul salvator al BMW e „uşor retardat”103. Aflând mai 
târziu că Ello, cea mai bună prietenă a Magdei, îşi părăsise bărba-
tul, pe Werner Quandt, fratele mai tânăr al lui Günther, Goebbels 
îl numeşte pe respectivul „proletăraş sadea”104. După ce Magda 
și soțul ei i-au povestit lui Hitler despre „capitalistul” Werner105, 
pe cancelarul Germaniei l-au apucat toate furiile şi a promis să 
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întreprindă ceva în privinţa lui. Dar nu s-a atins nimeni de el, în 
ciuda ameninţării. Chiar şi aşa, e limpede că Goebbels le purta 
sâmbetele bărbaţilor din familia Quandt, iar autoritatea lui creş-
tea mereu. 

11

În primăvara lui 1932, un alt capitalist berlinez dăduse de 
necazuri mult mai mari. Friedrich Flick încheiase preluarea 
concernului VSt, cu sediul în Düsseldorf, şi nu oricum, ci taman 
între degringolada mondială a bursei de valori şi începutul Marii 
Crize. Reuşise să-şi finanţeze o participaţie majoritară în cel mai 
mare concern industrial din Europa, însă doar cu împrumuturi 
masive şi obligaţiuni. Datoria era acoperită de acţiunile pe care 
le avea la VSt, prin Gelsenberg: Flick le ipotecase pe amândouă 
băncii. Cu toate acestea, în condiţiile prăbuşirii bursei, acţiu-
nile se devalorizaseră, iar Flick deţinea puţine active tangibile pe 
care le-ar fi putut folosi ca garanţie suplimentară. Holdingul lui 
şi Gelsenberg erau în pragul insolvenţei, iar el era pe punctul de 
a fi ruinat106. 

La începutul anului 1932, Flick trebuia să-şi facă rapid ieşi-
rea financiară din Gelsenberg. În acelaşi timp, Hitler avea şi el, 
din nou, nevoie de bani. Voia sprijin bănesc pentru apropiatele 
alegeri prezidenţiale107. Walther Funk i-a aranjat o întrevedere 
cu Flick, tot la Hotel Kaiserhof, într-o geroasă dimineaţă de fe-
bruarie. Trecuse un an de când, la invitaţia vicleanului redactor, 
Günther Quandt şi August von Finck vizitaseră şi ei apartamen-
tul lui Hitler. De atunci, Funk părăsise ziarul financiar şi scotea 
acum buletinul economic informativ al NSDAP-ului. Făcuse tot-
odată cunoştinţă cu Otto Steinbrinck, nemiloasa mână dreaptă 
a lui Friedrich Flick. Steinbrinck era un veteran de marină 
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multidecorat108, fost comandant de submarin, responsabil de scu-
fundarea a peste 200 de vase comerciale în anii Primului Război 
Mondial. Flick îi remarcase talentul pentru afaceri cu prilejul 
unui memoriu de investiţii pe care i-l pregătise. În scurtă vreme, 
Steinbrinck a ajuns cel mai de încredere confident al magnatu-
lui. Cum Flick îşi cultiva o imagine publică de neimplicare în 
treburile politice, l-a făcut pe Steinbrinck omul lui de legătură cu 
naziştii, după ce acesta se dovedise foarte abil la înţelegeri de cu-
lise nu doar în afaceri, ci şi în politică. 

Prin Steinbrinck, Funk i-a transmis invitaţia lui Flick de a 
veni la Hotel Kaiserhof. Flick era dornic să-l cunoască pe omul 
care începuse să joace un rol atât de însemnat în politica ger-
mană. Dar întrevederea lor de o oră, petrecută la sfârşitul lui 
februarie 1932, a fost un dezastru. Cu Steinbrinck aşteptând 
la uşa apartamentului, Hitler l-a luat pe Flick drept eroul de 
război şi i-a vorbit la nesfârşit despre planurile lui privind o 
confruntare cu marina militară poloneză. În timp ce se întor-
ceau pe jos la biroul lor aflat în apropiere, Flick i-a spus lui 
Steinbrinck că nici nu apucase să deschidă gura. Şi liderul 
nazist a fost dezamăgit de caracterul unilateral al conversaţiei. 
Supărat, Flick a hotărât să-şi pună forţa financiară în slujba 
lui Paul von Hindenburg, preşedintele în exerciţiu şi candida-
tul cercurilor conservatoare, și a donat aproape un milion de 
mărci pentru campania lui de realegere în funcţie.   

Flick avea mare nevoie de oarece influenţă în guvern. 
Statul era singurul cumpărător solvabil al participaţiei la com-
pania Gelsenberg şi habar nu avea de starea jalnică a finan-
ţelor lui. Tocmai începuse să negocieze o înţelegere când 
l-a întâlnit prima oară pe Hitler109. Discuţiile au trenat luni 
întregi, dar la sfârşitul lui mai 1932, printr-o năucitoare miş-
care strategică, Flick a reuşit, până la urmă, să-şi vândă gu-
vernului participaţia la Gelsenberg contra unei sume de peste 
90 de milioane de mărci, de aproximativ trei ori valoarea lor 
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de piaţă110. La masa negocierilor, a forţat mâna statului pre-
tinzând că Fritz Thyssen, acţionar şi el la VSt, era dispus să-i 
cumpere acţiunile cu sprijin financiar francez. Achiziţionarea 
celui mai mare concern industrial german cu bani francezi era 
de neconceput. Trecuseră doar câţiva ani de când Franţa co-
ocupase bazinul Ruhr1, ca reacţie la incapacitatea Germaniei 
de a mai plăti reparaţiile de război. După ce guvernul l-a 
scos din impas cu o sumă enormă, Flick a reuşit să-şi stingă 
toate datoriile. Afacerea cu statul i-a burduşit buzunarele cu 
bani lichizi. 

La jumătatea lunii iunie, când s-a răspândit ştirea despre 
înţelegerea de culise făcută de Flick cu guvernul, a izbucnit un 
scandal naţional. În toiul Marii Crize, cu peste şase milioane 
de oameni în şomaj, statul german folosise milioanele contri-
buabililor pentru a salva, fără intenţie, un industriaş specu-
lant şi holdingul lui privat. Dar în câteva săptămâni, afacerea 
Gelsenberg va fi eclipsată de o ştire mai importantă: alegerile 
parlamentare din 31 iulie, în urma cărora NSDAP a devenit, 
în premieră, partidul cel mai bine reprezentat în Reichstag. 
Către sfârşitul verii acelui an, pe măsură ce opinia publică şi 
politicienii dădeau uitării scandalul financiar, Flick a început 
să se pregătească pentru guvernarea nazistă. 

Cu toate că afacerea Gelsenberg l-a făcut pe Flick şi mai 
bogat, dezastrul de imagine asociat ei i-a pătat numele. Pe 
deasupra, mai respinsese şi avansurile lui Hitler. Acum, mag-
natul era convins că are nevoie de protecţie politică şi era 
dispus să plătească pentru ea regeşte. La începutul toamnei, 
Walther Funk a trecut pe la birourile Flick din Bellevuestrasse, 
cu o nouă cerere de la NSDAP: era nevoie de bani pentru încă 
un ciclu electoral. Fostul redactor a plecat cu circa 30 000 
de mărci. Curând, naziştii au făcut cărare la uşa magnatului, 

1  În 1923, trupele franceze și cele belgiene au ocupat zona bazinului 
Ruhr (n. red.).
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cerând fonduri. SA-ului îi trebuiau cizme noi pentru încă o 
procesiune cu torţe: 2 000–3 000 de mărci. Oamenii lui Flick 
voiau ca presa să scrie favorabil despre şeful lor: câteva mii de 
mărci pentru redactorii nazişti de ziare şi reviste. După cum 
aveau să descopere Flick şi Steinbrinck: „A da bani naziştilor 
era ca sângerarea în ape colcăind de rechini”111.

Apoi, la uşă s-a înfiinţat SS-ul. Într-o zi cenuşie şi moho-
râtă de toamnă târzie, Heinrich Himmler, crescătorul de găini 
devenit şef de organizaţie paramilitară, l-a vizitat pe Flick la 
birou. Venise să încheie o afacere. Spre a pune capăt cereri-
lor de bani care se revărsau acum din toate cotloanele univer-
sului nazist, Himmler îi propunea magnatului ca viitoarele lui 
donaţii să meargă exclusiv la SS. Flick s-a învoit cât ai clipi. 
Era un pact cu diavolul. Organizaţia aceasta în plină ascen-
siune oferea cea mai solidă protecţie politică, dar cu ce preţ? 
Răspunsul îi va veni curând. 

Steinbrinck şi aghiotantul lui Himmler, Fritz Kranefuss, 
au mijlocit înţelegerea dintre şefii lor. Ambiţiosul Kranefuss 
era un nepot al lui Wilhelm Keppler, un afacerist falit care 
se transforma rapid în consilierul economic favorit al lui 
Hitler. Către începutul lui 1932, Hitler îi spusese lui Keppler 
să alcătuiască un consiliu de industriaşi şi finanţişti, care să-l 
sfătuiască în privinţa politicilor economice şi „care să fie la 
dispoziţia noastră când vom ajunge la putere”112. Keppler 
îşi racolase nepotul să-l ajute la recrutarea de membri şi la 
înfiinţarea consiliului care a ajuns curând cunoscut drept 
Cercul Keppler. Unul dintre primii recrutaţi a fost Otto 
Steinbrinck. Acesta a intrat în Cercul Keppler ca reprezen-
tant al lui Flick, tocmai când a izbucnit scandalul Gelsenberg. 
Hărţuitul lui şef i-a poruncit să afle dincotro „bătea vântul”113 
în elita nazistă. Era dornic să folosească acele informaţii pen-
tru a se pregăti de reînarmare.    




